
(Iz poročila tov. Ivana Dimnika, ured. ,Učit. Tov. na seji širjega sosveta pov. UJU v Ljubljani, 5. jan. 1925.) 
Odkar sem vam na seji širšega so

sveta dne 17. aprila preteklega leta v 
Celju Dodal nekako zaokroženo sliko ma
terialnega položaja in podrobnih nereše
nih vprašanj na tem polju, moram kon
štatirati. da se naš položaj bistveno ni 
mnogo izpremenil, a da stojimo pred do
bo, ko se bo moralo zopet govoriti o na
ših zahtevah. 

Za svoje zahteve smo med tem ma
nifestirali na pokrajinski skupščini v Kr
škem in na glavni skupščini v Dubrov
niku. Napravili smo tudi mnogo vlog na 
centralo UJU, na merodajne ministre in 
na stranke, ki so imele voljo nas nese
bično podpirati. 

Ves boj nam kaže vedno bolj. da 
bomo morali tudi borbo za še neizpol
njene naše materialne in pravne zahteve 
prenesti na moment, ko se bo uzakonjal 
novi šolski zakon. Kakor je videti iz se
danje prakse, v sedanjem splošnem po
ložaju, naše specialne zahteve — spričo 
navala in povdarka splošnih uradniških 
vprašanj, ki tangirajo pač vse uradni
štvo— ne najdejo onega zanimanja, ki bi 
ga morale in ki ga mi pričakujemo. Zato 
tudi ob reviziji uradniškega zakona ne 
smemo videti še končne odločbe o na
ših sipecialnih materialnih in pravnih za
htevah. 

Pravi moment za to bo ob šolskem 
zakonu. Takrat bo razpoloženje in zani
manje za naša specialna šolska in sta
novska vprašanja večje v javnosti in 
tudi med narodnimi poslanci in tedaj bo 
čas, da svoje specialne zahteve uvelja
vimo in da koncentriramo vse sile za do
bro izvedbo naših zahtev. 

Ne negiram pa s tem možnosti, da 
se bo nekaj naših zahtev dalo uveljaviti 
že prej. V prvi vrsti so to one. ki so nam 
skupne z ostalim državnim uradništvom, 
potem one, ki se dajo uveljaviti brez za
konov, z uredbami ali ki so upravnega 
značaja. 

Nove draginjske doklade. 
Tik ob seji širjega sosveta so bile 

regulirane nove draginjske doklade. Do
bro stran te uredbe, ki je bila izdana na 
veliko iniciativo sedanjega prosvetnega 
ministra, vidimo v tem. da se je z dokla
dami reguliralo razmerje prejemkov 
med I. in II. kategorijo; ublažila se je 
tudi razlika med prejemki civilnih dr
žavnih uradnikov in častniki; doklade so 
se uredile obzirno do nižjih grup, po po
ložajnih plačah, kakor je bila naša za
hteva; učiteljicam ženskih ročnih del in 
otroškim vrtnaricam se je popravila kri
vica, ki jim je bila napravljena s prejš
njo draginjsko uredbo, katera jim je vze
la stanovanjske draginjske doklade — 
sedaj imajo tudi one dostojne in pravične 
draginjske doklade; maksimiranje se je 
odpravilo v zmislu naših zahtev; kar je 
pa najvažnejše, je kot uspeh zaznamovati 
to, da se draginjske doklade niso znižale, 
za kar je obstojala velika opasnost in 
kar se je zgodilo z draginjskimi dokla
dami oficirjev. 

Slaba stran uredbe pa je sledeča: 
Odpravili se niso draginjski razredi; po
ročene učiteljice se še vedno niso izjed
načile glede doklad z neporočenimi; ni
so se še s to uredbo uredile draginjske 
doklade upokojencem, ampak šele po
zneje, o čemer bom še govoril; uredba 
tudi ni rešila vprašanja izplačila razlik, 
temveč je pustila to vprašanje iz kredit
nih ozirov odprto. 

Treba bo odločne borbe za izpre
membo in izvedbo v prvi vrsti člena 29. 
uredbe, da se nam že enkrat izplačajo 
razlike med staro in novo plačo; nadalje 
člena 11. uredbe, da se poročenim drž. 
uradnicam izplačajo polne draginjske 
doklade in prvih členov uredbe, da se 
odpravijo draginjski razredi. 

Naše materialne in pravne zadeve. 
Prevedba na nove plače. 

Med tem se je pričela prevedba po 
razvrstilni uredbi. 

To je bil problem zase. Nove dra
ginjske doklade na eni strani, na drugi 
strani pa prevod na nove plače. Ugoto
viti je bilo treba pravilnost uvrstitve in 
treba je bilo tudi nasvetov za nadaljno 
postopanje in pritožbe. 

Odprli smo v to svrho v »Učitelja 
skem pravniku« odgovore na vprašanja, 
ki so prihajala na uredništvo »Učiteljske
ga Tovariša« in strokovno tajništvo. Re
či moramo, da se je s temi odgovori po
magalo marsikomu in da se je pripomo
glo k zadovoljstvu članstva in gladki 
prevedbi med učiteljstvom. dasi ie uči
teljstvo najštevilnejše med vsem uradni
štvom. 

Prinašati smo pričeli najvažnejše 
materialne in pravne odredbe, izdelane 
rekurze za posamezne obče slučaje, da 
pomagamo članstvu in olajšamo dobro 
administracijo, ki je prva podlaga zado
voljstva — in menda prav radi tega je 
padel očitek na uredništvo, da je postal 
»Učiteljski Tovariš« vladin list. 

V veliko zadoščenje mi je bila v tem 
pogledu pokrajinska skupščina v Kr
škem, na kateri sem iz občega razpolo
ženja članstva razvidel, da vlada dobro 
razpoloženje do smeri, ki jo zavzema list 
in da so drugi glasovi le bolj zasebna 
mnenja posameznikov, ki hočejo biti že 
iz svojega principa opozicionalci. 

Rekurzi na Državni Svet. 
Prevedba na nove plače nam je po

kazala glavne hibe uradniškega zakona 
in razvrstilne uredbe. 

V nejasnih slučajih se je podvzelo 
vse korake, da so se napravili od priza
detih rekurzi na Državni Svet. Ponajveč 
je bilo rekurzov bolj osebnega značaja, 
zaradi nepravilnega vštetja let in uvr
stitve, ki jih je pa ministrstvo rešilo po
večini samo, če se je napravila pritožba 
istočasno tudi na ministrstvo. 

Od rekurzov principialnega značaja 
so najvažnejši sledeči slučaji: 

Pritožba prevedenih upokojencev z 
nepolnimi službenimi leti za odmero po
kojnine po plači čin. zak. in ne od stare 
plače, kakor se je napačno tolmačil člen 
239. čin. zak. 

Državni svet je podal razsodbo št. 
32.796 od 17. oktobra 1924 ugodno reši
tev v tem zmislu. da se procenti računajo 
po starih zakonih, a za odmero pokojni
ne ima služiti plača, ki jo je imel usluž
benec pri upokojitvi. 

^Pritožba zoper nevštetje 10% iz čl. 
7. čin. zak. v penzijo. V tem slučaju je 
Državni svet tudi že podal v konkretnem 
slučaju svojo ugodno, odločbo. 

Pritožba strokovnih učiteljev, ki ne 
službujejo na meščanskih šolah, a imajo 
enakovredne izpite za uvrstitev po čl. 7. 
čin. zak. Tem pritožbam je že ugodilo 
ministrstvo, a glavna kontrola ie odrekla 
upravičenost te ministerijalne odločbe, 
sklicevaje se pri tem na tesno besedilo 
razvrstilne uredbe. Tako je tudi v tem 
pogledu čakati na razsodbo Državnega 
sveta, ki upamo, da bo ugodna. 

Zelo slaba vest za nas je razsodba 
Državnega sveta z dne 24. oktobra 1924. 
št. 32.633. s katero je Državni svet od
ločil, da se 15% povečana osnovna pla
ča po čl. 31. čin. zak. računa v pokojnino 
le onim upokojencem, ki imajo 35 let 
efektivne državne službe, a vojna leta 
se ne računajo za dosego pravice na to 
povišico. 

V tem oziru bo treba odločne bor
be, da se nam da popolno jasnost z šol
skim zakonom, ker je s tem tangirana 
naša 32letna službena doba. 

Ker se gornji slučaj tudi ne nanaša 
specialno na učiteljstvo. temveč zadeva 
le slučaj vštetja vojnih let. bo treba vse

kakor vložiti rekurz pri prvem slučaju, 
ko se učitelju z dovršenimi 32 službenimi 
leti ne bo vštelo v penzijo 15%. 

Nejasno je to vprašanje tudi iz tega 
ozira, ker sta ministrstvo prosvete in 
glavna kontrola že v konkretnem sluča
ju pod štev. 25.958/24 odmerila nekemu 
učitelju z 32 službenimi leti penzijo tako, 
da prejema polne službene prejemke 
vštevši 15%. Do danes pa še nismo imeli 
enakega slučaja, da bi lahko ugotovili 
tudi nadaljno postopanje naše uprave v 
tem oziru. 

Tovariše predsednike prosim ob tej 
priliki, naj opozore svoje članstvo na to, 
da pošljejo prepise vseh odločb Držav
nega sveta poverjeništvu UJU. ker so 
obče za vse člane dragocene vrednosti 
in za to poverj. nujno potrebni prepisi. 
V drugem pogledu pa bo poverjeništvo 
šlo članstvu drage volje na roko, posebno 
v pogledu principialnih slučajev, na kar 
naj se članstvo opozori. 

Naj se dotaknem sedaj še drugih, 
neizpolnjenih naših materialnih zahtev, 
z ozirom na Činovniški zakon: 

Naturalna stanovanja. 
V pogledu naturatnih stanovanj in 

njih zaračunavanja se je vršila na seji 
širjega sosveta v Celju obširna debata. 
Točne izvršilne uredbe in izvedbe tega 
vprašanja še do danes ni in bojim se. da 
bo prišel čas. ko nas bo presenetila kaka 
odredba, ki bo tirjala tudi zneske za 
nazaj. 

Zvišana stanarina. 
Na drugi strani nam grozi z novim 

stanovanjskim zakonom povišanje sta
narine za nenaturalna stanovanja, a vla
da še do danes ni izdala uredbe o zvišani 
stanarini po čl. 37. čin. zak. 

Nagrade in doklade. 
Kot neurejene se morajo označiti 

vse nagrade, ki bi še pred definitivno 
ureditvijo s šolskim zakonom lahko na
šle zakonito podlago za začasno uredi
tev v členu 40. čin. zak. 

Kot take doklade moramo smatrati 
v prvi vrsti funkcijske doklade šolskim 
upraviteljem; dalje doklade šolskim nad
zornikom, ker sicer je njihov položaj in 
točno izvrševanje njihove službe iz ma
terialnih ozirov nevzdržljiv; nagrade 
obmejnemu učiteljstvu. na težjih mestih, 
v hribih in na enorazrednicah. kjer ni 
dobiti sicer dobrih kompetentov; nagra
de prideljenim učiteljem na meščanskih 
šolah, ki nimajo že strokovnega izpita. 

Brezplačno zdravljenje v bolnicah. 
Kot pozitiven uspeh moramo zazna

movati Odredbo, ki je rešila brezplačno 
zdravljenje v bolnicah, vendar tudi v 
tem oziru pogrešamo podrobnejših dolo
čil in oficialnega uradnega javnega od
loka v tem oziru. 

Povišice. 
Tudi povišice so prinesle mnogo raz

burjenja v zadnjem času. V tem pogledu 
se je obrnilo to vprašanje mnogo na bo
lje. Na iniciativo, poverjeništva UJU so 
se izdale enotne tiskovine za prošnje in 
priloge k prošnjam za povišice; to je: 
prošnja za povišico, uverenje o službo
vanju in službeni dobi ter tiskovina re
šenja. kar bo zelo olajšalo administracijo, 
da se bodo povišice hitreje reševale. 

Tudi ie rešeno principialno vpraša
nje, da se šteje povišica pri položajni in 
osnovni plači od dneva zapalosti in ne 
od dneva odloka, kakor se je nekaj časa 
prakticiralo pri položajni plači. Prizadeti 
naj napravilo vloge za izplačilo razlike v 
takih slučajih. 

Vprašanje upokojencev. 
Kot eno važnih socialnih vprašanj, 

ki je tangiralo tudi naše vrste, je uredba 
o draginjskih dokladah državnih upoko
jencev. Dolgo smo čakali na to uredbo 

in ko smo jo dobili, ni bilo zadovoljstvo 
ž njo prav posebno. 

Uredba ie sicer zvišala in uredila 
vprašanje upokojencev, a izjednačila ni 
kronskih upokojencev z dinarskimi, kar 
je bila glavna zahteva in glavno priča
kovanje upokojencev. Uredi se to lahko 
le z zakonom. 

Naša zahteva mora iti v tem pogle
du za tem, da se čimprej izda zakon, ki 
bo uredil v polnem obsegu vprašanje 
prejemkov državnih upokojencev in bo 
v prvi vrsti izjednačil kronske upoko
jence z dinarskimi ter končno uredil pre
jemke upokojencev tako, da ne bo one 
vrzeli, ki je sedaj med upokojenci po no
vem uradniškem zakonu in upokojenci s 
staro penzijo. 

Prevod upokojencev iz leta 1919. na 
dinarsko pokojnino. 

Ob tej priliki se moram spomniti tu
di, onih upokojencev, ki bi morali biti 1. 
1919. prevedeni na dinarske penzije. a 
so še do zadnjega časa hodili svojo tr
njevo pot za svojo pravico. 

Tudi njihovo vprašanje se je nagnilo 
na dobro stran in se nagiblje končni re
šitvi — skoro po petih letih. 

Poverjeništvo UJU se je vedno za
nimalo za to vprašanje in sem trdno pre
pričan, da se bo tudi iz kreditnih ozirov 
to vprašanje v kratkem ugodno rešilo, 
tako da bodo z zadnjim terminom ob no
vem državnem proračunu imeli ti upo
kojenci nele urejene pokojninske pre
jemke v dinarski vrednosti po zakonu o 
narodnih šolah s 23. julija 1919, temveč 
da jim bo izplačana' tudi razlika od leta 
1919. do pravilne ureditve njihove pen
zije, za kar bodo gotovo postavljena tudi 
naknadni krediti v proračun. 
Upokojitveno postopanje. — Birokratizem 

v naši upravi. — Hibe administracije. 
Ker govorim o upokojitvi, ne mo

rem prezreti vprašanja, ki globoko reže 
v naše telo in vzbuja zelo mnogo hude 
krvi: to je vprašanje postopanja pri upo
kojitvi, ki je administrativnega značaja. 

Poverjeništvo UJU je posvetilo te
mu vprašanju vso pozornost. Zastavili 
smo vse sile, da olajšamo postopek, in 
da povzročimo neprekinjeno izplačeva
nje pokojnine ob upokojitvi. Posrečilo se 
nam je to izposlovati in vršilo se je to 
nekaj časa. da so se vsaj akontacije na 
penzijo izplačevale neprekinjeno po usta
vitvi aktivnih prejemkov. Prišlo pa je 
enkrat finančno ministrstvo, drugič zo
pet glavna kontrola, ki so delali ovire in 
danes smo žalibog s 1. januarjem 1925 
zopet na tem, da so se ustavile nepreki
njene akontacije na penzijske prejemke 
in čakati bomo morali zopet po več me
secev brez vsakih dohodkov, preden bo
mo dobili nakazano vsaj akontacijo na 
penzijo. 

To je škandal za državno upravo, a 
kaj nam pomaga, če se le škandalizira
mo nad tem. iskati bo treba vzroka sla
bim razmeram in napeti bomo morali vse 
sile, da ga odpravimo. 

Pri nas vlada velikanski birokrati
zem, ki duši našo administracijo. Za upo
kojitev je treba napraviti po dvoje pro
šenj, katerih vsaka ima povečini od 20 
do 30 prilog. Tudi uboge, vdove pridejo 
v tak položaj in reve se lahko trudijo po 
cel mesec samo s prepisovanjem in zbi
ranjem dekretov in dokumentov, preden 
lahko vlože pravilne prošnje za nakazilo 
vdovnine. Med temi pa morajo ob smrti 
moža v najtežjih moralnih mukah živeti 
tudi v največji bedi. Zaradi raznih for
malnosti roma prošnja sem in tja, upo
kojenci in vdove pa čakajo po cele me
sece brez vsekakih dohodkov. 

Zakon jasno določa, da se osebna 
pokojnina odreja uradoma z istim odlo
kom, s katerim se uslužbenec upokoja, 
tako določa člen 152. čin. zak.; vdovni
na po umrlem državnem uslužbencu se 
mora urediti najkasneje v enem mesecu 
po smrti, tako ureja člen 152. čin. zako



na. Na podlagi teh določb bi se pokoj
nine in vdovnine morale izplačevati ne
prekinjeno. 

Napeti bomo morah vse sile. da se 
bo zakon izvajal tudi v tem pogledu, na 
drugi strani pa bomo morali pričeti v li
stih in potom organizacije pobijati biro
kratizem. ki se ie ugnezdil v našo upra
vo in ki ovira hitro in dobro poslovanje. 

Vzgoji dobrih administrativnih urad
nikov specialno za prosvetno stroko smo 
posvečali sedaj vse premalo pozornosti; 
zavedati se bomo morali pričeti, da pi
sarne v prosvetni upravi niso nikaki ko
tički za odpočitek, kamor naj se vtakne 
one. ki se ne ve kam ž njimi, ampak da 
spadajo tja najboljše administrativno ve
šče moči, ki kažejo dar in sposobnost ter 
zmisel za dobro administracijo. 

V zadnjem času dobivamo pritožbe 
o počasnem reševanju zadev, ki se tiče
jo dohodnine. V tem je pač vsakdo najbolj 
občutljiv. Krivda bo v tem oziru naj
brže na knjigovodstvu, pa ne na uradni
kih, ki vestno in pridno rešujejo naše za
deve, temveč na organizaciji tega od
delka. Za reševanje zadev do 4000 uči
teljev je določenih komaj sedem uradni
kov, medtem ko ima do 1000 profesorjev 
in drugih uradnikov odmerjeno za reše
vanje njihovih zadev štirikratno število 
uradništva. če smo prav poučeni. Vseka
kor se bodo merodajni krogi morali za
vzeti za pravilno razmerje v tem pogle
du, da se tudi administracija našega od
delka razbremeni in pospeši. 

Znižana vožnja na železnicah. 
Za znižano vožnjo na železnicah vsaj 

za prilike zborovanj in za prosvetne pri
reditve so stavila predloge mnoga okraj
na učiteljska društva. Tudi v resolucijah 
na pokrajinskih skupščinah in glavnih 
skupščinah je bila vsebovana ta naša 
zahteva^ 

Sedaj Je rešeno to vprašanje z no
vim pravilnikom. Neugodno je bilo reše
no to vprašanje edino za aktivne urad
nike višjih grup. ker jim ni bila dovolje
na uporaba III. razreda in za upokojence, 
ki jim je bila dovoljena znižana vožnja le 
trikrat v letu. 

Pov. UJU je v obeh zadevah napra
vilo vloge na merodajna mesta. 

Kakor so poročali listi, je prvi za
htevi ugodeno, a odlok o tem še ni bil 
publiciran; drugi zahtevi, glede upoko
jencev, pa ni bilo ugodeno. Na iniciativo 
Pov. UJU je izdala Učiteljska tiskarna 
posebne tiskovine, da se olajša poslova
nje šolskim vodstvom in ie tudi izposlo
valo, da se lahko pošiljajo prošnje za le
gitimacije direktno na direkcijo držav
nih železnic in ne potom okrajnih šolskih 
svetov, kar je le otežkočilo administra
cijo. 

Opozarjam tov. predsednike, da bo 
Učiteljska tiskarna izdala tudi legitima
cije za dijake, na kar naj opozore šolske 
voditelje, da ne bo treba pisati šolskim 
voditeljem vsake legitimacije posebej. 

Nastal pa je v izdaji legitimacij za 
uradnike zastoj, ker legitimacije niso še 
tiskane. Med tem časom bo izdajala di
rekcija dovoljenja za poedine vožnje. 

Pregled pridobitev. 
Ako pogledamo položaj od seje šir

jega sosveta v Celju in do danes, se nam 
nudi sledeča slika o tem, kaj smo dose
gli med tem časom: 

Ugodno je bilo rešeno vprašanje 
draginjskih doklad z novo uredbo; da se 
doklade niso znižale; 

prejemki med I. in II. kategorijo so 
se z draginjsko uredbo bolj izjednačili, 
da ni tako velike razlike; 

ublažila se je s to uredbo razlika 
med prejemki častnikov in civilnim dr
žavnim uradništvom — vsaj delno; 

učiteljice ženskih ročnih del in otro
ške vrtnarice, katerim je bila storjena 
s prejšnjo uredbo krivica v pogledu sta
novanjskih draginjskih doklad. so se dra
ginjske doklade zvišale tako. da je od
padla krivica; 

ugodno je bilo potom rekurza reše
no vprašanje, da se tudi neprevedeni 
upokojenci s polnimi službenimi leti. ki 
so bili upokojeni po 1. septembru 1923, 
morajo upokojiti po novem zakonu; 

ugodno je bilo rešeno vprašanje, da 
se p r e v e d e n i m upokojencem z ne
polnimi leti, ki so bili upokojeni po 1. 
septembru 1923, mora odmeriti penzija 
od zadnje plače po čin. zakonu in ne od 
stare plače; 

ugodno je bilo rešeno vprašanje, da 
se 10% povišek po čl. 7. všteje v pokoj
nino ; 

ugodno je bilo rešeno vprašanje 
brezplačnega zdravljenja državnih urad
nikov v bolnicah pri nas; 

ugodno je bilo rešeno vprašanje od
mere povišic pri položajnih plačah od 
dneva zapalosti in ne od dneva odloka, 
kakor se je prvotno prakticiralo in za 
kar je bilo posebno učiteljstvo upravi
čeno, ker ima tudi pri položajnih plačah 
avtomatično napredovanje; 

tudi do izdanja nove draginjske ured
be za upokojence smo prišli med tem 
časom, Z2L kar smo se toliko časa borili; 

ugodno se je tudi rešila zadeva pre
voda upokojencev iz leta 1919. na dinar
ske plače po zakonu o narodnih šolah od 
23. julija 1919 in se bliža svoji popolni 
likvidaciji; 

ugodno se je rešilo vprašanje želez
niške znižane vožnje, za kar smo toliko 
časa dvigali ob vsaki priliki svoj glas. 

Dobili smo med tem časom novo 
uredbo o draginjskih dokladah za aktiv
ne državne uradnike, nov pravilnik za 
železniške olajšave in novo uredbo o 
draginjskih dokladah za upokojence. 

* 

Z ozirom na še neizpolnjene zahteve 
in vprašanja, ki so nastala med tem sta
vim sledečo resolucijo: (Ta je bila ob
javljena v zadnji številki.) 


